

RIPK3在皮肤基底细胞癌中的表达及意义

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年17期 页码: 3105-3109 栏目: 论著(骨·软组织肿瘤) 出版日期: 2019-07-30

Title: The expression and significance of RIPK3 in skin basal cell carcinoma

作者: 张梦迪¹; 陈彩凤²; 段琪琪¹; 王宁¹; 王敏¹; 刘萌¹; 邵永平³; 郑焱¹

1.西安交通大学第二附属医院皮肤科, 陕西 西安 710004; 2.福建省立医院, 福建 福州 350001; 3.西安交通大学前沿科学技术研究院, 生命科学与技术学院, 教育部生物医学信息工程重点实验室, 陕西 西安 710049

Author(s): Zhang Mengdi¹; Chen Caifeng²; Duan Qiqi¹; Wang Ning¹; Wang Min¹; Liu Meng¹; Shao Yongping³; Zheng Yan¹

1.Department of Dermatology, the Second Affiliated Hospital of Xi'an Jiaotong University, Shaanxi Xi'an 710004, China; 2.Fujian Provincial Hospital, Fujian Fuzhou 350001, China; 3.Key Laboratory of Biomedical Information Engineering of the Ministry of Education, School of Life Science and Technology, Frontier Institute of Science and Technology, Xi'an Jiaotong University, Shaanxi Xi'an 710049, China.

关键词: 皮肤基底细胞癌; RIPK3; 免疫组化; 细胞凋亡

Keywords: skin basal cell carcinoma; RIPK3; immunohistochemistry; cell apoptosis

分类号: R739.5

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.17.029

文献标识码: A

摘要: 目的: 研究RIPK3在皮肤基底细胞癌中的表达及意义。方法: 应用免疫组化SP法检测皮肤基底细胞癌和正常皮肤组织中RIPK3蛋白的表达情况。用RIPK3特异性siRNA干扰RIPK3在原代表皮角质形成细胞HEKa中的表达, 用Annexin V-FITC/PI双染法检测细胞凋亡的变化。结果: 在所收集的正常皮肤组织中, RIPK3的阳性表达率为90.0%, 而在皮肤基底细胞癌皮损中其表达呈明显下降, 阳性率为7.5%, 两组RIPK3蛋白的阳性表达率及表达强度的差异均具有统计学意义(P<0.001)。HEKa细胞特异性敲低RIPK3表达后细胞凋亡数量减少。结论: RIPK3在皮肤基底细胞癌中的表达显著低于正常皮肤组织, RIPK3在皮肤基底细胞癌中的异常表达可能是通过抑制细胞程序性死亡而在其发生发展过程中起作用。

Abstract: Objective: To investigate the expression and significance of RIPK3 protein in the skin basal cell carcinoma (BCC). Methods: The SP method of immunohistochemistry was carried out to detect the expression of RIPK3 protein in BCC and normal skin tissue. RIPK3-specific siRNA was used to interfere with the expression of RIPK3 in the primary keratinocytes HEKa, and cell apoptosis was detected by Annexin V-FITC/PI staining flow cytometry. Results: In the normal skin, the positive expression rate of RIPK3 protein was 90.0%, while the expression of RIPK3 protein was significantly decreased in the skin basal cell carcinoma and the positive rate was 7.5%. The difference in positive expression rate and expression intensity of RIPK3 protein between the two groups was statistically significant (P<0.001). The number of apoptosis cells was decreased when expression of RIPK3 was specifically knocked down in HEKa cells. Conclusion: The expression of RIPK3 protein in skin basal cell carcinoma is significantly lower than that in normal skin tissue. The abnormal expression of RIPK3 in skin basal cell carcinoma may play a role in the development and progression by inhibiting programmed cell death.

参考文献/REFERENCES

- [1] Sun X, Li J, Navas T, et al. RIP3, a novel apoptosis-inducing kinase [J]. J Biol Chem, 1999, 274(24): 16871-16875.
- [2] Cho Y, Challa S, Moquin D, et al. Phosphorylation-driven assembly of the RIP1-RIP3 complex regulates programmed necrosis and virus-induced inflammation [J]. Cell, 2009 (137) : 1112-1123.
- [3] Han J, Zhong CQ, Zhang DW. Programmed necrosis: Backup to and competitor with apoptosis in the immune system [J]. Nature Immunology, 2011 (12) : 1143-1149.
- [4] Duprez L, Takahashi N, Van Hauwermeiren F, et al. RIP kinase-dependent necrosis drives lethal systemic inflammatory response syndrome [J]. Immunity, 2011 (35) : 908-918.

- [5] Meylan E, Tschopp J. The RIP kinases: Crucial integrators of cellular stress [J]. *Trends Biochem Sci*, 2005 (30) : 151-159.
- [6] Moriwaki K, Chan FKM. RIP3: A molecular switch for necrosis and inflammation [J]. *Genes & Development*, 2013 (27) : 1640-1649.
- [7] Adam I, Rubin EHC, Désirée Ratner. Basal-cell carcinoma [J]. *N Engl J Med*, 2005 (353) : 2262-2269.
- [8] Huang YS, Chen XX, Yang SX, et al. Preliminary exploration of the clinical features of Chinese patients with skin malignancies and premalignancies: A retrospective study of 1 420 cases from Peking University First Hospital [J]. *J Eur Acad Dermatol Venereol*, 2013 (27) : 1114-1119.
- [9] QIAN YY, SONG LY. Clinical and pathological analysis of basal cell carcinoma in 203 patients [J]. *Chin J Dermatol Venerol Integ Trad W Med*, 2017, 16(5): 388-391. [钱莹莹, 宋琳毅. 203例皮肤基底细胞癌临床与病理分析 [J]. *中国中西医结合皮肤性病学期刊*, 2017, 16(5): 388-391.]
- [10] XIA L, ZHANG NM, ZHANG XM, et al. Clinicopathological analysis of 70 cases with basal cell carcinoma of the skin [J]. *Chin J Derm Venereol*, 2007, 21(1): 33-34. [夏莉, 张宁妹, 张晓鸣, 等. 皮肤基底细胞癌70例临床病理分析 [J]. *中国皮肤性病学期刊*, 2007, 21(1): 33-34.]
- [11] FENG GD. Analysis of 1 261 cases of cutaneous carcinoma-clinical epidemiology and surgical margin [D]. 北京: 北京协和医学院, 2016. [冯广东. 1 261例皮肤恶性肿瘤临床流行病学和手术切缘分析 [D]. Beijing: PUMC, 2016.]
- [12] Cameron MC, Lee E, Hibler B, et al. Basal cell carcinoma: Part 1 [J]. *J Am Acad Dermatol*, 2018 (03) : 060.
- [13] Cameron MC, Lee E, Hibler B, et al. Basal cell carcinoma, PART II: Contemporary approaches to diagnosis, treatment, and prevention [J]. *J Am Acad Dermatol*, 2018 (02) : 083.
- [14] Epstein EH. Basal cell carcinomas: Attack of the hedgehog [J]. *Nat Rev Cancer*, 2008 (8) : 743-754.
- [15] Longo C, Borsari S, Pampena R, et al. Basal cell carcinoma: The utility of in vivo and ex vivo confocal microscopy [J]. *J Eur Acad Dermatol Venereol*, 2018, 32(12): 2090-2096.
- [16] Kasper M, Jaks V, Hohl D, et al. Basal cell carcinoma-molecular biology and potential new therapies [J]. *J Clin Invest*, 2012 (122) : 455-463.
- [17] Zhou W, Yuan J. SnapShot: Necroptosis [J]. *Cell*, 2014 (158) : 464.
- [18] Pasparakis M, Vandenabeele P. Necroptosis and its role in inflammation [J]. *Nature*, 2015 (517) : 311-320.
- [19] Guo H, Omoto S, Harris Philip A, et al. Herpes simplex virus suppresses necroptosis in human cells [J]. *Cell Host & Microbe*, 2015 (17) : 243-251.
- [20] Wang Q, Liu Z, Ren J, et al. Receptor-interacting protein kinase 3 contributes to abdominal aortic aneurysms via smooth muscle cell necrosis and inflammation [J]. *Circulation Research*, 2015 (116) : 600-611.
- [21] Blander JM. A long-awaited merger of the pathways mediating host defence and programmed cell death [J]. *Nature Reviews Immunology*, 2014 (14) : 601-618.
- [22] Dondelinger Y, Hulpiau P, Saey Y, et al. An evolutionary perspective on the necroptotic pathway [J]. *Trends in Cell Biology*, 2016 (26) : 721-732.
- [23] Najjar M, Saleh D, Zelic M, et al. RIPK1 and RIPK3 kinases promote cell-death-independent inflammation by toll-like receptor 4 [J]. *Immunity*, 2016 (45) : 46-59.
- [24] Oberst A, Green DR. It cuts both ways: Reconciling the dual roles of caspase 8 in cell death and survival [J]. *Nature Reviews Molecular Cell Biology*, 2011 (12) : 757-763.
- [25] Zhao Z, Zlokovic BV. RIPped for neuroinflammation [J]. *Cell Research*, 2017 (27) : 849-850.
- [26] Declercq W, Takahashi N, Vandenabeele P. Dual face apoptotic machinery: From initiator of apoptosis to guardian of necroptosis [J]. *Immunity*, 2011 (35) : 493-495.
- [27] Cerhan JR, Ansell SM, Fredericksen ZS, et al. Genetic variation in 1 253 immune and inflammation genes and risk of non-Hodgkin lymphoma [J]. *Blood*, 2007 (110) : 4455-4463.

备注/Memo: 陕西省中青年科技创新领军人才项目 (编号: SQ2019RA2G000107)

更新日期/Last Update: 2019-07-30